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Majątek	dłużnika	,sposoby	egzekucji

Egzekucja	z	udziału	w	spółce	z	ograniczoną	odpowiedzialnością
Sobota,	18	września	2010

Egzekucję	 z	 udziału	 w	 spółce	 z	 ograniczoną	 odpowiedzialnością	 prowadzi	 się	 na	 podstawie
przepisów	o	 egzekucji	 z	wierzytelności.	 Pierwszą	 czynnością	w	 egzekucji	 z	 udziału	w	 spółce	 z
o.o.	jest	jego	zajęcie.	Komornik	zawiadamia	dłużnika	egzekwowanego,	że	nie	wolno	mu	odbierać
żadnego	 świadczenia	 ani	 rozporządzać	 zajętą	 wierzytelnością	 i	 ustanowionym	 dla	 niej
zabezpieczeniem.	Komornik	wzywa	spółkę	z	o.o.	do	wykonania	obowiązków	wynikających	z	art.
896	 §	 1	 pkt	 2	 i	 §	 2	 kpc.	 Zajęcie	 udziału	 jest	 dokonane	 i	 wywołuje	 skutek	 prawny	 od	 chwili
doręczenia	 wezwania	 dłużnikowi	 zajętej	 wierzytelności,	 a	 więc	 spółce.	 Nastąpi	 ono	 też,	 gdy
zbycie	udziału	przez	dłużnika	nastąpiło	przed	zawiadomieniem	o	tym	spółki,	albowiem	przejście
udziału	wobec	spółki	wywołuje	skutek	od	momentu	jej	zawiadomienia	-	art.	187	§	1	ksh.	Zajęcie
nastąpi	 do	 wysokości	 sumy	 możliwych	 dochodów	 z	 udziałów,	 które	 one	 przynoszą.	 Zajęcie
udziałów	 powoduje	 też	 zajęcie	 świadczeń	 związanych	 z	 udziałem,	 takich	 jak	 przypadająca
wspólnikowi	część	zysku	(art.	191	ksh),	należne	dłużnikowi	sumy	na	skutek	umorzenia	udziału	w
całości	 lub	części	(art.	199	ksh),	wypłaty	wynikające	z	obniżenia	kapitału	(art.	264	ksh),	części
majątku	należne	mu	na	skutek	likwidacji	(art.	286	ksh).	Zajęcie	udziałów	nie	narusza	uprawnień
dłużnika	do	 jego	 świadczeń	należnych	mu	od	spółki,	 jak	wynagrodzenie,	 lub	 innych	świadczeń
pieniężnych	 i	 niepieniężnych	 wynikających	 z	 umowy	 spółki.	 Zajęcie	 nie	 ma	 też	 wpływu	 na
wzajemne	 stosunki	między	wspólnikiem	a	 spółką.	Zajęcie	nie	pozbawia	dłużnika	uprawnień	 ze
sfery	 korporacyjnej	 i	 organizacyjnej	 w	 stosunku	 do	 spółki	 (uczestniczenia	 w	 walnym
zgromadzeniu,	prawa	głosu	na	walnym	zgromadzeniu,	biernego	i	czynnego	prawa	wyborczego,
prawa	przeglądania	ksiąg,	żądania	wyjaśnień	od	zarządu).

	

Na	 podstawie	 art.	 887	 §	 1	 kpc	 wierzyciel	 może	 wykonywać	 w	 następstwie	 zajęcia	 udziału	 w
spółce	z	o.o.	wszelkie	prawa	i	roszczenia	dłużnika	o	charakterze	majątkowym.

	

Jeżeli	 samo	 zajęcie	 udziałów	 nie	 daje	 wierzycielowi	 dostatecznych	 podstaw	 do	 uzyskania
zaspokojenia	 swojej	 wierzytelności,	 może	 on	 wystąpić	 o	 zarządzenie	 ich	 sprzedaży	 przez	 sąd.
Wniosek	 kieruje	 do	 sądu	 egzekucyjnego.	Do	wniosku	wierzyciel	winien	 dołączyć	 odpis	 umowy
spółki	lub	listę	wspólników,	po	to	by	sąd	mógł	ustalić	liczbę	udziałów,	jaką	posiada	dłużnik,	oraz
czy	 sprzedaż	 udziałów	wymaga	 zezwolenia	 spółki.	 Gdy	ma	 nastąpić	 sprzedaż	 udziału,	 którego
zbycie,	stosownie	do	umowy	spółki	lub	przepisów	ustawy,	uzależnione	jest	od	zezwolenia	spółki
lub	w	 inny	 sposób	ograniczone,	 spółka	ma	prawo	przedstawić	osobę,	która	nabędzie	udział	 za
cenę,	 jaką	 określi	 sąd	 rejestrowy	 po	 wysłuchaniu	 biegłego	 (art.	 182	 §	 4	 i	 art.	 185	 §	 1	 ksh).
Wskazanie	 osoby	 nabywcy	 tych	 udziałów	 jest	 uprawnieniem	 spółki	 i	 rzeczą	 spółki	 jest,	 czy	 z
uprawnienia	tego	skorzysta.	Jeśli	chce	to	uczynić,	powinna	w	terminie	2	tygodni	od	zarządzenia
sprzedaży	 udziałów	 zgłosić	 wniosek	 o	 wycenę	 udziałów.	 Wyceny	 udziału	 dokonuje	 sąd
rejestrowy,	 który	 określa	 jego	 cenę.	Osoba,	 którą	wskazała	 spółka,	 po	dokonaniu	oszacowaniu
powinna	 w	 terminie	 2	 tygodni	 złożyć	 komornikowi	 cenę	 nabycia	 udziału.	 Z	 czynności	 tej
komornik	sporządza	protokół.	Odpis	tego	protokołu	nabywca	składa	w	spółce,	celem	wykazania
wobec	niej	przejścia	własności	udziału	(art.	187	§	1	ksh).	Jeżeli	spółka	nie	wystąpi	w	terminie	2
tygodni	 o	 dokonanie	 szacunku	 udziałów	 lub	 gdy	 po	 ustaleniu	 ceny	 w	 ciągu	 2	 tygodni	 od
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zawiadomienia	 o	 tym	 spółki	 osoba	 przez	 nią	 wskazana	 nie	 złoży	 komornikowi	 ustalonej	 ceny,
następuje	 sprzedaż	 udziału	 przez	 komornika	 w	 trybie	 przewidzianym	 w	 przepisach
egzekucyjnych	 (art.	 185	 §	 3	 ksh).	 Do	 sprzedaży	 udziałów	 w	 spółce	 z	 o.o.	 komornik	 stosuje
przepisy	o	sprzedaży	ruchomości	(art.	908	§	2	kpc).	Jeżeli	udziały	nie	były	wcześniej	wycenione,
komornik	dokonuje	ich	oszacowania	przy	udziale	biegłego.

	

Nabywca	 udziału	 w	 spółce	 z	 o.o.	 uzyskuje	 tytuł	 własności	 o	 charakterze	 pierwotnym.	 Nie
przejmuje	więc	żadnych	obciążeń	poprzedniego	właściciela	.
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